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Beretning Distriktsforeningen for Vejle Provstis virke i 2023 

Jeg vil indlede beretningen med lidt om Distriktsforeningen og Landsforeningen af Menighedsråd. 

 

Bestyrelsen for Distriktsforeningen er i Vejle Provsti består af 5 menighedsrådsmedlemmer og en præst. 

 

Ligesom de øvrige distriktsforeninger rundt om i landet, er vi valgt af de lokale menighedsråd.  

 

Distriktsforeningen sikrer medlemmernes mulighed for indflydelse på Landsforeningen af Menighedsråd 

og dennes bestyrelse.  Det er medlemmer fra distriktsforeningerne, der afgør, hvad Landsforeningen 

skal arbejde for og udpeger retningen for foreningen. Det sker via oplæg, debatter og afstemninger på 

et delegeretmøde, der afholdes hvert år. 

 

Således fungerer Distriktsforeningen som et lokalt bindeled mellem menighedsrådene og 

Landsforeningen af Menighedsråd. 

 

I år er der valg til menighedsråd og i 2025 er der valg til distriktsforeningens bestyrelse.  

 

Sammen med Landsforeningen udbyder distriktsforeningerne en lang række kurser. De er skræddersyet 

til menighedsrådsmedlemmerne og dækker alt fra arbejdsgiverpraksis og økonomi til ledelse, 

kirkeværger-arbejdet, kommunikation og formidling. 

 

Distriktsforeningerne varetager menighedsrådenes interesser, fremmer deres indbyrdes samarbejde og 

tilbyder ydelser efter lokale behov. Det sker fx gennem interessevaretagelse overfor lokale kirkelige 

myndigheder, indbydelse til møder og udbud af arrangementer udover kursusvirksomhed. 

 

Her i provstiet følger distriktsforeningens provstigrænsen, det giver den fordel, at vi som 

distriktsforening er tættere på det enkelte menighedsråd og i øvrigt kan samarbejde og arrangere fælles 

tiltag med provsten og provstiudvalget. Det har der været tradition for i Vejle provsti. Men det betyder  

ikke, at vi ikke kan samarbejde med de øvrige distriktsforeninger i Haderslev stift.  Det gør vi høj grad. 

Det vil fremgå senere. 

 

Landsforeningen er et stort apparat, med en valgt bestyrelse på 20 personer (14 læge og 6 gejstlige). 

Foreningen har - en af den valgte bestyrelse - udpeget formand, der kirkepolitisk tegner 

landsforeningen udadtil, over for Kirkeministeriet, Stifter og provstier. Landsforeningen sidder med i 

diverse udvalg og kommissioner, der etableres af det kirkelige system og har udtaleret.  

 

Distriktsforeningen Vejle provsti. 
v. Karen Klint f. formand Helle Pedersen 
Tiufkærvej 108,7000 Fredericia 

tlf. 6122 5756, gammelgaard@familie.tele.dk 
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Landsforeningen repræsenterer menighedsrådene og bistår med kursustilbud og tematiske konferencer 

af relevans for menighedsrådenes arbejde.  

Derudover har landsforeningen rådgiverfunktion i forhold til konkrete problemstillinger, bl.a. i 

personalespørgsmål m.v. herunder også i juridiske sammenhænge. 

Så det er selvsagt nødvendigt at have kompetente konsulenter ansat, der kan rådgive i forhold til 

lovgivningen og bestemmelser.  

 

Og nu tilbage til det lokale  

Efter vores generalforsamlingen i 2023 fortsatte bestyrelsen uforandret med 

- Helle Pedersen som formand (fmd. Smidstrup-Skærup MR) 

- Verner Helwig, næstformand (sognepræst i Gauerslund Sogn) 

- Karen Klint, sekretær og repræsentant i TV Syds repræsentantskab (medlem af LM bestyrelse og fmd. 

Bredballe MR) 

- Brian Vestergaard Larsen som kasserer (fmd. Bredsten MR) 

- Carsten Bjerre som menig medlem (fmd. Ødsted-Jerlev MR)  

- Hanne Kold Jørgensen som menig medlem (Hornstrup MR)  

Verner Helwig og Helle Pedersen er valgt som repræsentanter i Samtaleforum i Haderslev Stift, hvor 

Karen Klint også er repræsenteret som Haderslev Stifts repræsentant i landsforeningens bestyrelse.  

John Skodsborg er valgt som regnskabsfører udenfor bestyrelsen. 

Revisorer: Niels Christensen Gauerslund MR og Mette Holm, Skibet MR. Der er ingen revisorsuppleant. 
 

 

Bestyrelsens arbejde i 2023 
Året 2023 blev et år med en del aktiviteter for bestyrelsen. 

Bestyrelsen har afholdt 3 bestyrelsesmøder i 2023 udover generalforsamlingen 1. marts. 

Generalforsamlingen blev afsluttet med et oplæg v. vores provst Dorte Volck Paulsen om “Menneskets 

livshistorie sat ind i den store historie” - refleksioner om tidens og historiens betydning for kirken. Og 

der blev også taget en kort temperatur på Vejle provsti. 

 

Kursuser og arrangementer i 2023 
22. februar afholdt vi et kursus i GDPR målrettet menighedsrådet og ansatte – der var ca. 50 deltagere. 
 
28. marts afholdt Vejle og Fredericia Distriktsforeninger en foredragsaften, hvor Marie Vejrup Nielsen 

talte om ”Hvad vil folk med kirken – og hvad vil kirken med dem”? 

 

9. maj afholdt vi, i samarbejde med provstiudvalget, et aftenmøde om ”Folkekirkens Grønne Omstilling” 

med Margrethe Winther-Nielsen fra styregruppen for Folkekirkens Grønne Omstilling, som talte om 

”Hvorfor vi skal interesse os for grøn omstilling i kirken”. Samt Marianne Jespersen fra Kolding, der talte 

om ”Grøn kirke i praksis”. 

 

Planlægning af Valgworkshop 31. januar 2024 har pågået i Q4 (2023) 
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Derudover har vi deltaget i: 

Årsmødet på Nyborg Strand 2.-4. juni. Hvor vi, med Karin Møller fra Ødsted-Jerlev menighedsråd i 

spidsen, fik sat fokus på de små sognes udfordringer. 

 

Midtvejsmødet 25. november, hvor bl.a. ønsker til ny menighedsrådslov blev drøftet – det kommer vi 

tilbage til. 
 
 

 

Kirkestafetten  

Carsten Bjerre er i spidsen for arbejdet med ”Kirkestafetten” og efteråret bød på et arrangement i 

Hover Kirke. Grundet et travlt forår, blev Hover Kirke den eneste kirkestafet i 2023. 

Til Kirkestafetten søger vi kirker der vil vise deres bedste sider frem fx et spændende projekt eller lign. 

”Kirkestafetten” er et samarbejde mellem Distriktsforeningen og provstiet og vi takker for den 

økonomiske støtte fra provstiet. 

 

Provstiet 

Bestyrelsen drøfter også mulige samarbejder og fælles arrangementer med vores provst Dorte Volck 

Paulsen. Det giver inspiration til det fortsatte gode samarbejde mellem distriktsforeningen og provstiet, 

og som nævnt tidligere, var Aftenmødet om Den Grønne Omstilling netop et samarbejde med provstiet. 

 

TV- Syds repræsentantskab  

Distriktsforeningen for Vejle Provsti har 1 plads i TV-syds store repræsentantskab, hvor 

distriktsforeningen i Kolding og Den sønderjyske forening også har sæde. Karen Klint er bestyrelsens 

repræsentant og Verner Helwig er suppleant. Her kan også tilføjes, at vi presser på hos TV Syd for at de 

skal tage menighedsrådsvalget op i god tid, så der bliver sat fokus på valget. 

 

Samtaleforum i Haderslev stift.  

Samtaleforum består af de 5 distriktsforeninger i Haderslev stift, som er Den sønderjyske Forening og 

De 4 nord Kolding, Fredericia, Hedensted og Vejle. Vi har mødes 2 gange årligt og planlægger 

kursusaktiviteter og drøfter aktuelle sager og emner af fælles interesse. Én af Samtaleforums opgaver 

er, at opstille kandidater fra Haderslev Stift til Landsforeningens bestyrelse, hvortil der er valg i 2025. 

 

Derudover har Samtaleforum 2 årlige møder med biskoppen, hvor der er gensidig orientering og 

drøftelser af forskellige relevante forhold. Disse møder har ikke besluttende karakter, men er en god 

måde at holde forbindelse til hinandens funktioner, arbejde og tanker.  

 

I samarbejde med Landsforeningen udbyder Samtaleforum relevante kurser for 

menighedsrådsmedlemmer. Det er ikke alle kurser, vi udbyder lokalt, men det er altid muligt for den 

enkelte at tilmelde sig kurser i andre distriktsforeninger. Udover de lokalt udbudte kurser, som tidligere 

nævnt, har der været følgende kursustilbud: 

 

Den Sønderjyske Forening udbød 

- Formandskurser – et 3-dages forløb for formænd og næstformænd. 
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- Kursus om ”Den gode budget proces”  

- Kursus om at ”Få styr på personalesituationen” 

 

Hedensted Distriktsforeningen udbød 

- Kurset ”Diakoni på dagsordenen” 

- Kurset ”Den gode frivillighedskultur” 

- Kurset ”Det gode møde og arbejdstilrettelæggelse” 

- To ergonomikurser for gravere  
 
Distriktsforeningerne i Haderslev Stift, organister, der har undervist i Orgelspireprojektet og Haderslev 

Stiftsråd afholdt 27. oktober en Inspirationsdag om Orgelspireprojekt i Høje Kolstrup Kirke. 

Orgelspireprojektet i Haderslev Stift har skabt stor glæde for undervisere, elever, sogne og folkekirken 

som helhed og det er vigtigt, at undervisningen fortsætter og udbredes til flere. 
 

Samtaleforum er også et formelt forum på landsplan, således at der på stiftsplan er etableret en slags 

stiftsbestyrelse, hos os kaldet Store Samtaleforum, som har til opgave at forberede årets 

delegeretmøde. Én gang årligt samles samtlige bestyrelsesmedlemmer i distriktsforeningerne samt 

valgte delegerede til forberedelse af Årsmødet. I Samtaleforum samarbejder vi om at opstille 

kandidater til LM’ bestyrelse. 

 

Landsforeningen 
Fra Haderslev Stift er vi repræsenteret med Karen Klint som læg medlem i landsforeningens bestyrelse.  

Landsforeningens ambition er at sætte dagsordenen i folkekirken. Det sker ved at formulere politikker 

og tage initiativer. Landsforeningen ønsker at være attraktiv og værdiskabende for menighedsråd, 

provstiudvalg og stiftsråd m.fl. 

 

I landsforeningen fylder arbejdet bl.a. med: 

Folkekirkens tilstedeværelse 

Af de syv modeller, som blev fremlagt på årsmødet, satser udvalget nu primært på at videreudvikle og 

beskrive fire modeller: 

- Reducere antallet af kirker, som er i brug i de tyndt befolkede områder 

- Sætte fokus på vedligeholdelse af den bygningsmæssige kulturarv inden for rammerne af den 

nuværende udligningsmodel 

- Øge rammen for udligningsordningen, så der vil blive råd til en større omfordeling 

- Fokus på en mere bæredygtig kirkegårdsdrift 

 

 Modeller, som der ikke arbejdes videre med, er: 

- Fællesfonden overtager det økonomiske ansvar for vedligeholdelse af kulturarv som kirkegårde, 

kirkebygninger og visse tjenesteboliger. 

- Stat eller kommune overtager begravelsesvæsenet 

- Ensartet kirkeskat i hele landet 
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Landsforeningens bestyrelse ønsker ny menighedsrådslov. Menighedsrådene skal kunne organisere sig, 

så det passer bedst til deres sted. 

Fire modeller 

Bestyrelsens forberedende udvalg arbejder med fire modeller, som bestyrelsen nu har bakket op om. 

Modellerne tager udgangspunkt i gode erfaringer fra forsøgsordninger, der har været i brug i 

folkekirken. Tanken er, at det enkelte menighedsråd skal kunne vælge imellem de fire modeller, når de 

konstituere sig: 

1. Den nuværende model med enkeltposter og mulighed for sagsforberedende udvalg 

2. Bestyrelsesmodel med ansatte til at administrere og udføre opgaverne 

3. Bestyrelsesmodel med besluttende udvalg 

4. Formandsskabsmodel 

 

Andre forslag til ny menighedsrådslov 

- Forslaget om fleksible konstitueringer – har man valgt at fokusere på - på den korte bane 

- Bestyrelsen forslår bl.a. en ny valgform for provstiudvalg og stiftsråd inden næste valg i 2025 

- Tydeliggørelse af en række områder så rammerne bliver mere klare for de enkelte 

menighedsrådsmedlemmer 

- Kontaktperson opgaver skal tydeliggøres og et mere retvisende betegnelse for kontaktpersonen 

- Større frihed til mødeformer fx virtuelle møder 

- Det bør også overvejes om reglerne for bl.a. tilsyn, dispensationsmuligheder, menighedsrådenes 

kaldsret og forventninger til menighedsrådsmedlemmer kan tydeliggøres 

Desuden skal der arbejdes på længere sigt med flere principielle ændringer, som vil gøre det attraktivt 

at være menighedsrådsmedlem også om 10 – 20 år. 

Det videre arbejde 

Forslagene blev drøftet med repræsentanter fra distriktsforeningerne på Midtvejsmødet 25. november. 

 

Tak til bestyrelsen  

Jeg vil gerne til sidst rette en tak til den øvrige bestyrelse for samarbejdet i det forgangne år. Tak for 

gode møder, engagement, opbakning og input til vores drøftelser og for hyggeligt samvær. 

Tak Verner for dit arbejde med kursusplanlægning og Samtaleforum, hvor du sammen med formanden 

har repræsenteret Vejle provsti, og hvor du er tovholder/kontaktperson i Store Samtaleforum i 

Haderslev Stift. 

Tak til Carsten for din opbakning og for varetagelsen af ”Kirkestafetten”  

Tak til Karen for at holde styr på notater og referater samt din repræsentation i Samtaleforum 

Tak til Brian og John for overblik ift. regnskab og budgetter.  

Tak til Hanne for din store interesse i og input til bestyrelsesarbejdet.  

 

Tusinde tak for samarbejdet. 

 

Hermed overgives ordet til dirigenten og forsamlingen. 


